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V únorovém čísle:
— Třídění odpadů
— Rozhovor s J. Němečkovou
— Společenský večer města
— Školství ze všech stran
— První pomoc s Edou
— Tip na výlet
— Záchranáři Libereckého kraje
— Kulturní kalendář

Příloha: Zajímavosti na západ
od Marktu II

Masopust je za
dveřmi

Masopustní průvod vyrazí do ulic už
pošesté. Ale pozor! Oproti původně
plánovanému termínu to bude o týden
dříve, tedy už v sobotu 23. února. Ne-
dílnou součástí průvodu jsou totiž 
členové obou hrádeckých divadelních
souborů. To oni se převléknou do zá-
sadních masek, bez kterých se průvod
neobejde. A protože divadelní soubory
Vojan i Pohoda vyrážejí 2. března na
přehlídku, musel být termín našeho
masopustu posunut. Jinak se ale mů-
žete těšit na vše, co k masopustnímu
veselí patří. Opět se začne v 10 hodin
před hrádeckou radnicí, pokračovat se
bude Husovou a Nádražní ulicí. Po 
Žitavské se průvod vrátí na Horní ná-
měs tí a ulicí 1. máje se vydá k Dolnímu
náměstí. Poslední cesta rozpustilé ko-
byly povede, tak jako v minulých le-
tech, do hasičárny. Dorazí tam před
polednem. Před hasičárnou se můžete
těšit na vepřové speciality. Už 8. ve-
přové hody tady budou probíhat od
10 do 15 hodin. Hrát k tomu bude
Chotyňská 12° a Naveta Big Band.

Beseda bude ozdobou náměstí
Budova Besedy, do které chodíme za kulturou a do restaurace Camelot, už šestým rokem postupně
mění svou tvář. Ta vnější letos dostane definitivní podobu, protože zanedlouho začne oprava fasády.
A když uvážíme, o jakou změnu k lepšímu se zasloužila vloni vyměněná okna v části, kde je restaurace,
můžeme se jen těšit, jakou ozdobou náměstí bude budova po obnově fasády. 

Objekt Besedy je jedním z památkově chráněných domů. Naši pozornost si určitě zaslouží. Zvlášť,
když v minulých desetiletích se do jeho oprav moc neinvestovalo. Všechno, co bylo v posledních letech
v tomto objektu rekonstruováno, je diskutováno s památkáři. Výsledkem je návrat břidlice na střechu,
kterému předcházela rekonstrukce krovu. Špaletová okna se vrátila nejprve do vstupního průčelí sálu
a vloni do restaurace. Při výměně oken byly nahrazeny také hlavní dveře do restaurace. Stejně tak 
zelenkavá fasáda sálu odpovídá, včetně řady zdobných prvků, vzhledu z dobových fotografií.

Posledním krokem je obnova fasády na objektu restaurace. Při jejím návrhu byly opět využity do-
bové fotografie. Vzhled bude odpovídat konci 19. století. Zajímavým prvkem bude malba zeleného
stromu nalevo od vstupu do restaurace. Je to připomínka jednoho v minulosti používaného jména re-
staurace U Zeleného stromu. Na pohlednicích je vidět i v době, kdy Hrádečané už chodili do restau-
race U Císaře rakouského. 

Postupná rekonstrukce Besedy je každým rokem podpořena Ministerstvem kultury. Také na fasádu
přijde 200 tisíc korun. Zároveň je skoro každým rokem spolufinancována i z dotačního fondu Liberec-
kého kraje. I tak ale většinu peněz město dává ze svého rozpočtu. Konkrétně na opravu fasády už je
vybrán dodavatel, kterým je společnost V – Produkt. Cena bude bezmála 2 mil. Kč.

Zvelebování Besedy tím ale nekončí. Vloni byly dokončeny nové toalety pro sál. Letos je v rozpočtu
připravena rekonstrukce toalet patřících k restauraci. Zároveň se ale projektují nové toalety pro sál na
balkoně, aby byla spolu s těmi v přístavbě zajištěna dostatečná kapacita pro kulturní akce v sále. Po
skončení letošní plesové sezóny začne náročná kompletní rekonstrukce elektroinstalace. 

Pokračování na straně 3



lnformace z radnice
Usnesení rady města
1. schůze rady města
1. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 9. ledna, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila partnerství města v anketě Nejúspěšnější sportovci okresu

Liberec za r. 2018 a schválila poskytnutí finanční podpory – daru ve
výši 7 000 Kč Liberecké sportovní a tělovýchovné organizaci, z. s.

— schválila vzorový text veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové
dotace z rozpočtu města pro rok 2019 na účel určený žadatelem v žá-
dosti

— neschválila neumístění rozhledových zrcadel na křižovatkách ul. Har-
tavské s ul. Truhlářskou, ul. Prostřední a ul. U Koruny, schválila zde
umístění dopravních značek Stůj, dej přednost v jízdě místo současné
Dej přednost v jízdě

— schválila výběr zhotovitele na vypracování projektové dokumentace
v rozsahu DUR, DSP a DPS na akci Sociální zařízení – hřbitov Hrádek
nad Nisou, a to společnost Radovan Novotný, za nabídkovou cenu
159 563 Kč včetně DPH 

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Hrádek nad Nisou,
koupaliště Kristýna – plovárna, a to společnost Jurek, Hrádek nad 
Nisou, za celkovou cenu 5 364 828,03 s DPH 

— vzala na vědomí informaci o vyhodnocení motivačního sběru za rok
2018, celkem bylo v motivačním programu nasbíráno 7 308 kg PET
lahví a 25 800 kg papíru, sleva z poplatku za komunální odpad na
rok 2019 pro občany registrované v motivačním programu činí cel-
kem 23 306 Kč

— vzala na vědomí informaci o ceně tepla pro rok 2019 na základě kupní
smlouvy na dodávku a odběr tepla (dodavatel H-therma, a. s.), 
která činí 542,88 Kč/GJ bez DPH pro objekty č. p. 587 Liberecká, 
Sokolská 454, ul. l. máje 767, 768, Sokolská 669, G. Svobody č. p. 67

— schválila uzavření objednávky se společností Autocont, a. s., na po-
řízení 5 ks přenosných počítačů HP určených radním města, za cenu
v místě i čase obvyklou (ověřenou průzkumem trhu), tj. 164 370 Kč
s DPH.

3. schůze rady města
3. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 23. ledna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila 12. změnu rozpočtu města 2018. Rozpočet města po 12. roz-

počtové změně 2018 má stanoven celkový objem příjmů částkou 
180 780 792,22 Kč, celkový objem výdajů částkou 321 416 541,22 Kč
a salda ve výši 140 635 749 Kč ve třídě financování.

— schválila podání žádosti o dotaci na projektový záměr města Hrádek
nad Nisou Zlatá pětka Mikroregionu Hrádecko–Chrastavsko 2019 do
Dotačního fondu Libereckého kraje, programu Soutěže a podpora
talentovaných dětí a mládeže, o celkových výdajích ve výši 35 000 Kč
vč. DPH, požadované dotaci ve výši 17 500 Kč (50 %) a vlastním po-
dílu ve výši 17 500 Kč (50 %) 

— schválila přijetí dotace na projekt Společně a přeshraničně v oblasti
primární prevence v rámci Společného fondu malých projektů v Eu-
roregionu Neisse-Nisa-Nysa v Programu spolupráce na podporu 
přeshraniční spolupráce mezi Českou republikou a Svobodným 
státem Sasko 2014–2020, při celkových nákladech 17 611,14 Eur 
(440 279 Kč), výši dotace (85% celkových nákladů) 14 969,46 Eur
(374 237 Kč), při kurzu1 Euro = 25 Kč

— schválila udělení Ocenění starosty města a Sportovec roku za rok 2018
— schválila zadání zakázky Nástavba odborných učeben ZŠ Lidická 

v Hrádku nad Nisou – Administrace dotace v průběhu realizace pro-
jektu společnosti Energy Benefit Centre, a. s., Praha 6 – Petřiny za cel-
kovou cenu 223 850 Kč vč. 21 % DPH

— schválila zadání zakázky Snížení energetické náročnosti ZŠ Lidická 
v Hrádku nad Nisou – Administrace dotace v průběhu realizace 
projektu společnosti Energy Benefit Centre, a. s., Praha 6 – Petřiny,
za celkovou cenu 173 030 Kč vč. 21 % DPH 

— schválila podanou žádost o dotaci do 100. výzvy Ministerstva život-
ního prostředí v rámci Operačního programu Životní prostředí 
na projekt Snížení energetické náročnosti ZŠ Lidická v Hrádku nad
Nisou, při celkových výdajích projektu ve výši 14 567 644,00 Kč, vlast-
ním podílu města ve výši 1 431 734,00 Kč a dotaci 7 999 709 Kč

— souhlasila s podáním žádosti o dotaci na sociální práci
— schválila dodavatele veřejné zakázky Knihovna Hrádek nad Nisou –

interiér, a to společnost READY INTERIER, s. r. o., Hradec Králové, za
celkovou cenu 1 730 032,60 Kč vč. DPH 

— schválila dodavatele pro veřejnou zakázku malého rozsahu Výměna
vrchních rozvodů veřejného osvětlení AlFe za izolované rozvody AES
v rámci rekonstrukce rozvodné sítě NN ČEZ Distribuce, a. s., – Loučná
I. etapa, a to společnost ELEKTRO-FLEXI, s. r. o., Lutín s celkovou na-
bídkovou cenou 356 696 Kč vč. DPH. 

4. schůze rady města
4. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 30. ledna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Úprava fasády 

a výměna oken objektu č. p. 124 Camelot, a to společnost V – PRO-
DUKT, s. r. o., Liberec VII – Horní Růžodol, za celkovou cenu 
1 996 426,01 Kč s DPH.  

5. schůze rady města
5. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 6. února, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— vzala na vědomí podání žádostí o dotaci městem Boleslawiec a schva-

luje účast města Hrádek nad Nisou v projektech „Euroregionální fes-
tival aktivity, výkonů a radosti Boleslawiecký svátek keramiky 2019
sportovně“ a „Zájmy bez hranic – Euroregionální setkání seniorů,
předložených městem Boleslawiec do Programu Interreg V-A Česká
republika – Polsko, v rámci fondu mikroprojektů Nisa, přičemž město
Hrádek nad Nisou je partnerem projektů bez finanční účasti

— schválila přijetí dotace v rámci projektu Mezinárodní fotbalový tur-
naj mládeže Hrádek nad Nisou 2019 spolufinancovaného z Programu
Interreg V-A Česká republika – Polsko, v rámci Fondu mikroprojektů
Nisa-Nysa, v celkové výši způsobilých výdajů projektu 17 190,48 Eur
(429 762 Kč), dotaci 14 611,90 Eur (365 297,50 Kč) a spolufinanco-
vání města Hrádek n. Nisou 2 578,58 Eur (64 464,50 Kč), při kurzu 
1 Euro = 25 Kč

— schválila podanou žádost o dotaci na projekt Snížení energetické ná-
ročnosti KD Beseda v Hrádku nad Nisou do 100. výzvy MŽP – Snížení
energetické náročnosti veřejných budov, o celkových výdajích ve výši
2 300 631 Kč, požadované dotaci ve výši 893 961,50 Kč, vlastním po-
dílu vč. nezpůsobilých výdajů ve výši 1 406 669,50 Kč 

— schválila podanou žádost o dotaci na projekt Instalace fotovoltaic-
kého systému na střechu ZŠ T. G. M. do 100. výzvy MŽP – Snížení
energetické náročnosti veřejných budov, o celkových výdajích ve výši
1 272 993 Kč, požadované dotaci ve výši 806 818,60 Kč, vlastním po-
dílu vč. nezpůsobilých výdajů ve výši 466 174,40 Kč

— schválila podanou žádost o dotaci na projekt Úprava fasády a čás-
tečná výměna oken objektu č. p. 124 Camelot v Hrádku nad Nisou
do Dotačního fondu Libereckého kraje o celkových výdajích ve výši
1 649 938 Kč bez DPH, požadované dotaci ve výši 300 000 Kč a vlast-
ním podílu ve výši 1 349 938 Kč

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad Ni-
sou pod názvem Hrádek nad Nisou – Rozšíření a modernizace MKDS
do programu Ministerstva vnitra – Programu prevence kriminality na
místní úrovni 2019, o celkových výdajích ve výši 383 060 Kč vč. DPH,
požadované dotaci ve výši 340 000 Kč (88,8 %) a vlastním podílu ve
výši 43 060 Kč (11,2 %)

— schválila podání žádosti na projektový záměr města Hrádek nad Ni-
sou pod názvem Hrádek nad Nisou – Obnova oplocení a vybavení
sportovního hřiště v místní části Donín do programu Ministerstva
vnitra – Programu prevence kriminality na místní úrovni 2019, o max.
celkových výdajích ve výši 550 000 Kč vč. DPH a výši dotace max. 
300 000 Kč z celkových výdajů

— vyhlásila konkurzní řízení na obsazení funkce ředitele/ředitelky Ma-
teřské školy, Hrádek nad Nisou, Oldřichovská ul. 462, okres Liberec,
příspěvková organizace, s předpokládaným nástupem do funkce od
1. srpna 2019 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci Knihovna Hrádek nad
Nisou uzavřené mezi městem Hrádek nad Nisou a firmou První pod-
ještědská stavební, spol. s r. o. Předmětem dodatku je specifikace 
nepředvídatelných víceprací včetně úpravy celkové ceny díla, na níž
se smluvní strany dohodly s ohledem na na změnu technologického
postupu výstavby, který nebyl uveden v projektové dokumentaci a byl
upřesněn až v průběhu realizace, celková cena díla bude navýšena 
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o cenu víceprací po odečtení méně prací o částku 405 815,28 Kč 
s DPH. Dodatek řeší prodloužení termínu na 14. 6. 2019.

Ze zasedání zastupitelstva města
1. zasedání zastupitelstva města
1. zasedání zastupitelstva města v roce 2019, konané dne 30. ledna, se
zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo předložený program podpory Fondu rozvoje města pro rok

2019 a předložené nové znění Statutu FRM
— vzalo na vědomí zápis z jednání Fondu rozvoje Václavic a Uhelné,

stav finančních prostředků na účtu FRVU ve výši 4 937 897,44 Kč ke
dni 31. 12 .2018. Schválilo žádost Finančního odboru města Hrádek
nad Nisou o převod volných finančních prostředků z účtu FRVU na
úhradu financování realizace projektů v celkové výši 3 950 000 Kč,
předložený Program podpory FRVU pro rok 2019, předložené nové
znění Statutu FRVU. Schválilo čerpání příspěvku z účtu FRVU pro okra-
jové části Hrádku nad Nisou Uhelná (do 25 000 Kč/rok) a Václavice
(do 25 000 Kč/rok), na podporu financování kulturních akcí proti do-
loženým dokladům. 

— schválilo aktualizaci č. 1 Programu rozvoje města Hrádek nad Nisou
na období 2017–2022

— schválilo podání žádosti o dotaci na projektový záměr města Hrádek
nad Nisou pod názvem Oprava komunikace a chodníku – ulice U Gu-
movky do výzvy Ministerstva pro místní rozvoj, podprogramu Pod-
pora obcí s 3001-10000 obyvateli, dotačního titulu Podpora obnovy
místních komunikací, o celkových výdajích ve výši 3 110 231,59 Kč 
vč. DPH, požadované dotaci ve výši 1 300 475 Kč vč. DPH a vlastním
podílu včetně neuznatelných výdajů ve výši 1 809 756,59 Kč vč. DPH

— schválilo podání žádosti o dotaci na projektový záměr města Hrádek
nad Nisou pod názvem Výměna povrchu hřiště ZŠ a MŠ Hrádek nad
Nisou – Loučná do výzvy Ministerstva pro místní rozvoj, podpro-
gramu Podpora obcí s 3 001–10 000 obyvateli, dotačního titulu Pod-
pora obnovy sportovní infrastruktury, o celkových výdajích ve výši 
2 528 929 Kč, požadované dotaci ve výši 1 305 002 Kč a vlastním po-
dílu včetně neuznatelných výdajů ve výši 1 223 927 Kč.

První hrádecké miminko
Stalo se již pravidelným zvykem, že na přelomu ledna a února je na 
radnici přivítán první hrádecký občánek narozený v novém roce. Letošek
nebyl výjimkou. Měsíčního Emíra v doprovodu maminky Denisy, sestry
Simran, bratra Miroslava a babičky přijal v obřadní síni hrádecké radnice
místostarosta města pan Pavel Farský. Spolu s matrikářkou, paní Moni-
kou Korbelářovou, rodině poblahopřáli a zároveň předali upomínkový
dar v podobě plyšáka a řetízku pro Emíra, kytičky pro maminku a pří-
spěvku do rodinného rozpočtu. Emír přišel na svět na Nový rok v 6 hodin
a 29 minut v liberecké porodnici. Od roku 2015, kdy je takto první hrá-
decké miminko vítáno mezi obyvatele města, to byl poprvé chlapeček.

Beseda v r. 1913

32. ãíslo,
únor 2019z radnice

Beseda bude ozdobou 
náměstí

Dokončení ze strany 1
Vyměněny budou silnoproudé rozvody, ale také technická zařízení ne-
zbytná pro divadelní představení. Tedy reflektory, jejich zdroje a ovlá-
dací prvky, zvuková aparatura. Přibude také projektor s plátnem nad 
podiem, čímž odpadne dosavadní nevýhodné provizorní řešení s pro-
jekcí po straně sálu. Změn dozná i hlavní osvětlení sálu. Rekonstrukce
elektroinstalace není na první pohled tolik vidět jako fasáda, ale pro
další využití domu kultury je naprosto nezbytná.

Dalším prvkem, který dozná změny ještě letos, je vybavení sálu stoly
a židlemi. Stávající rozmístění je zvláště pod balkonem nekomfortní,
průchod mezi stoly je omezen prostorem. Problematické jsou z mnoha
pohledů i židle. Pro podzimní sezonu už by mělo být vybavení kom-
pletně nové. Rozestavení už bude počítat se vstupem do nových toalet
z boku sálu.

Ani tím ale investice do Besedy neskončí. Město podalo žádost o dotaci
na snížení nákladů na energie. V rámci tohoto projektu bude zateplen
strop nad sálem a vyměněn kotel. Připraven je také projekt zlepšení zá-
zemí pro účinkující, které je v současnosti nejzanedbanější částí sálu. Po-
čítá s malou přístavbou, vlastním sociálním zázemím a vylepšením šaten.

Komenského ulici čeká 
rekonstrukce

Ulice Komenského je docela nenápadná. Není v ní ani jeden obytný dům,
ale využívají ji obyvatelé od útlého věku po seniory. Kromě Základní
školy T. G. Masaryka je zde Klub mládeže a také Klub důchodců. 

Vzhledem k tomu, že pod povrchem komunikace se nachází plyno-
vod, který společnost Innogy potřebuje rekonstruovat a přidala se i Se-
veročeská vodárenská společnost, která položí novou kanalizaci a vodo-
vod, čeká Komenského ulici rekonstrukce. V jejím závěru bude s pří-
spěvkem majitelů sítí položen i nový povrch komunikace.

Připravena je také rekonstrukce ulice U Gumovky. Lidé sem jezdí
hlavně do průmyslové zóny. Projektová dokumentace je zpracována. 
Aktuálně město podalo žádost o dotaci z Ministerstva pro místní rozvoj,
které otevřelo dotační program pro obce od 3 do 10 tisíc obyvatel.



V minulém HRÁDECKU jsme informovali o zvýšení ročního poplatku 
za komunální odpad. Zároveň jsme vysvětlovali, že se tak stalo ze dvou
důvodů: stále se zvyšujícího množství odpadů a rostoucích cen za jejich
likvidaci. 

S rostoucími cenami toho město mnoho neudělá. Navíc tento trend
bude pokračovat. Jedinou možností, jak zabránit dalšímu zvyšování 
nákladů na jejich likvidaci, je odpad co nejvíce třídit. Systém jeho dal-
šího využití sice mnohdy zdaleka není optimální, ale za vytříděný odpad
se alespoň platí méně.

Město vykročilo této snaze naproti dalším rozšířením sběrných nádob.
Na pěti stanovištích jsou nově umístěny kontejnery na kovový odpad.
Mají šedivou barvu a přibyly v rámci stávajících kontejnerových u ZŠ Do-
nín, v Loučné U Koruny, na Zlaté Výšině, sídlišti Pod Tratí, a na sídlišti 
Liberecká u samoobsluhy. „Kovový odpad je nejtěžší. Když se nám jej
podaří dostat ze směsného odpadu, může nám to pomoci. Stejně jako
u ostatních komodit je ale důležitá disciplína třídění. Pokud budou mezi
kovovými odpady jiné materiály, je celá snaha k ničemu,“ říká starosta
města Josef Horinka.

Pravdou je, že prodej potravin, zvláště nápojů, v plechovkách a kon-
zervách se každým rokem zvyšuje. Pokud si také lámete hlavu, jaký má
smysl dávat nápoje do hliníkových plechovek, můžete alespoň pomoci
jejich vytříděním, aby nekončily s dalším odpadem na skládce. Do šedi-
vých kontejnerů patří i obaly od kosmetických výrobků. Zkrátka to, co je
kovové. Tady je na místě upozornit, že pokud ponesete kovové odpady
do kontejneru v tašce, musíte je do nádoby vysypat. Plastová taška totiž
do takového kontejneru rozhodně nepatří. „Během zkušebního provozu
těchto kontejnerů bude probíhat kontrola, zda se plní opravdu komodi-
tou, která tam patří. Rádi bychom v průběhu roku kontejnerů na kov po-
řídili více. Udržujte tedy prosím čistotu vhazovaných kovových odpadů
do těchto kontejnerů, nevhazujte do nich, co tam nepatří. Což se týká 
i ostatních kontejnerů na ostatní druhy odpadů. Třídíme, protože to má
smysl,“ říká Lenka Doleželová, která má na hrádecké radnici odpadové
hospodářství na starosti. Do nových šedivých kontejnerů lze vhazovat
plechovky z železa i hliníku. Nesmí být ale znečištěné od potravin ani
chemických látek. Konzervy je tedy dobré vypláchnout. Plechovky se
zbytky barev patří do nebezpečného odpadu.

Město připravuje ještě rozmístění nádob na použitý kuchyňský olej. 
V tomto případě je to s ukázněností obyvatel ještě náročnější. Olej z ku-
chyně je totiž potřeba přelít do PET láhve a tu zašroubovanou vložit 
do kontejneru. Dosud bylo možné tento odpad zdarma odevzdávat ve
sběrném dvoře na Žitavské ulici, rozmístěním takových nádob by se
obyvatelům likvidace olejů ještě více usnadnila. Pokud nyní pochybu-
jete, že taková aktivita má smysl, tak vězte, že nejen kvůli samotnému
třídění. Oleje z kuchyně, které končí v kanalizaci, jsou totiž každoročně
příčinou jejího ucpávání a následného čištění, které také není zadarmo. 

Pro ty, kteří by uvítali další informace o odpadech týkající se konkrét -
ně Hrádku, ale i třídění obecně, byl na nových internetových stránkách
města zřízen v sekci Dokumenty prostor věnovaný jen odpadům. Kromě
jiného jsou tam podmínky motivačního sběru odpadu, kterým lze snížit
roční poplatky za odpad, kalendář jeho svozu, ale také aktuální infor-
mace a rady, jak odpad třídit, aby jeho likvidace stála co nejméně a aby
se dal pokud možno dále využít.

Kromě kontejnerových stání je možné odevzdávat odpad také ve
sběrném dvoře Severočeských komunálních služeb na Žitavské ulici. Co

vše je možné odevzdávat zdarma a co je naopak zpoplatněno?
Zcela zdarma a v neomezeném množství je možné kromě papíru,

plastů, kovů a textilu přivézt odpad ze zeleně. To samé platí pro nebez-
pečný odpad, tedy staré barvy a rozpouštědla, kyseliny a louhy, moto-
rové, převodové nebo mazací oleje (20 litrů za rok), absorpční činidla
(olejové filtry, textilie znečištěné nebezpečnými látkami), použité 
potravinářské oleje, baterie a akumulátory. Bez limitů jsou vybírány 
i elektroodpady, jako jsou zářivky, výbojky, ledničky, mrazničky, televi-
zory, monitory, vysavače, počítače nebo drobné domácí elektrospotře-
biče. Jediným omezením je, že elektrozařízení musí být předáno ke
zpětnému odběru v kompletním stavu bez předchozího demontování
jednotlivých částí. V podstatě zdarma lze ve sběrném dvoře odevzdat 
i tzv. velkoobjemový odpad, jakým jsou třeba koberce, lina, nebo 
nábytek. Množství je omezeno 500 kg na osobu nad patnáct let a rok,
vyšší hmotnost je zpoplatněna podle ceníku. Limit se přitom počítá
podle počtu osob žijících ve společné domácnosti. Omezení platí i pro
pneumatiky, které se dají zdarma odevzdat v počtu 4 kusy ročně. Jediný
odpad, jehož odevzdávání je zpoplatněno, je tak stavební.

Nové možnosti třídění odpadů

Nová knihovna je pod 
střechou

Vloni v březnu byla zbourána stará tzv. pekárna, na jejímž místě se 
buduje nová knihovna. V červnu byly vybetonovány základy a na pře-
lomu roku stavba pokročila do nejvyššího podlaží. Od běžných staveb se
budova nové knihovny liší v tom, že je celá z betonu. A to včetně stře-
chy, která se dokončuje v těchto dnech.

Stavba by podle smlouvy měla být dokončena v polovině června. 
Zároveň proběhlo výběrové řízení na dodavatele vybavení interiérů.
Stala se jím firma Ready Interier, s. r. o., Hradec Králové za cenu 1,7 mil. Kč.

A co se děje se stávajícím knižním fondem? Knihy jsou postupně 
přebalovány a budou opatřeny čipem místo stávajícího čárového kódu.
Zároveň jsou postupně doplňovány novinky včetně všech oblíbených 
časopisů.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH

4 ze společnosti



Jana Němečková byla v říjnu oceněna za obětavou a dlouholetou práci
v oblasti sociálních služeb. K péči o seniory inklinovala už jako velmi
mladá a zůstala u ní dodnes. Po základní škole se vyučila krejčovou, pak
rok pracovala v Liberci v Severce. Po mateřské dovolené nastoupila do
hrádeckého Vulkanu, kde pracovala šest let. Protože se v té době hledala
pečovatelka, přihlásila se do výběrového řízení a od roku 1986 zůstala
této práci věrná. Celý život žije v Hrádku nad Nisou, resp. v Oldřichově
na Hranicích. Z Oldřichova jezdí denně do práce na kole, za každého
počasí. A jak říká, drží ji to při životě.

Zmínila jste, že jste už při práci ve Vulkanu chodila pomáhat
jedné staré paní v Oldřichově. Byla jste krátce po mateřské, tedy
s plnou hlavou starostí. Co vás přimělo pečovat ještě o cizího
člověka?
Český červený kříž hledal pečovatelky. Na seznamu lidí, kteří by potře-
bovali pomoci, byla i starší paní z Oldřichova. Bydlela v patře, špatně 
chodila, topila v kamnech, pomoc potřebovala i s nákupem. Tak jsem tam
začala chodit. Začalo mě to bavit. Když paní zemřela, nějakou dobu jsem
chodila jen do práce. Když děti začaly chodit do školy, tehdejší Okresní
ústav sociálních služeb sháněl pečovatelku, a tak jsem od 1. července 1986
nastoupila do domova v Hrádku. Díky tomu jsem v pečovatelské službě
nejdéle. Už je to 32 let, další kolegyně jsou u nás nejvýše dvacet let.
Co vlastně vaše práce obnáší?
Mít úctu k lidem, umět spolupracovat, být vstřícný, napomáhat. Závisí na
tom, jakou pomoc má který klient nasmlouvanou. Děláme různé práce
od úklidu přes nákupy, zajištění léků, zajištění obědů. Dříve do domu 
s pečovatelskou službou chodila jedna paní doktorka, měla tu i ordinaci.
To se ale změnilo, každý klient má svého lékaře. Takže když je potřeba, 
u každého klienta si napíšu, jaké léky potřebují, zajistím recepty, druhý
den léky vyzvednu v lékárně, vyúčtuji peníze a přivezu lidem. Děláme 
i běžné úklidy, ale i ty větší, včetně mytí oken. Kdo potřebuje, má zajiš-
těnou i osobní péči zahrnující třeba koupání.
Pro řadu lidí je to asi nepředstavitelná práce. Děláte ji 32 let.
Dokážete říci, co vás na tom baví?
Že pomáhám lidem. Mně na druhou stranu pomáhá jejich vděčnost za
to, že jsem jim pomohla. Že jim donesu nákup, léky a udělám to tak, jak

potřebují. To nabíjí baterky i mně, že vidím, jak jsou spokojení. 
Za tu dobu jste se starala určitě o několik set lidí. Jsou opravdu
všichni vděční? Skoro to vypadá, že se nesetkáte s žádným mo-
rousem.
Samozřejmě, že setkám, ale to jsou výjimky. Vzpomínám si na jednoho
pána, který se po mozkové příhodě nemohl pořádně pohybovat ani mlu-
vit. Ale to je zajímavé, sprostá slova mu šla dobře. On byl zvyklý na mě,
a když k němu do bytu šla jiná kolegyně, tak ji vyhodil. Prostě si těžko 
zvykal na změny. Také jsme měli klienta, pro kterého jsme chodili do hos-
pody. V hospodě už věděli, že se blíží šestá hodina a že si pro něj při-
jdeme. Ale to už je všechno hodně dávno. Někdy je to obtížné. Musíte si
poradit v každé situaci, i když je třeba smutná. Přitom ale musíte zvlád-
nout péči o všechny klienty, kteří ji potřebují.
Co vás za tu dobu naopak potěšilo?
Zapamatujete si většinou ty lidi, kteří byli něčím zvláštní. Jednou mě 
překvapili, protože si zjistili, kdy mám narozeniny, a pak mi vždy nosili
květinu. Což samozřejmě potěší, takové překvapení.
Co naopak udělá radost klientům?
Děláme pro ně výlety, setkání v klubu seniorů, oslavu MDŽ, zahradní slav-
nost. Jsou spokojení, že se pobaví, je to pro ně vybočení ze všedního dne.
A dokáží ocenit, že jsme takové zpestření s kolegyněmi připravily. V domě
v Nádražní ulici se už teď těší na masopust. Čekají, až průvod masek 
přijde, vloni už dokonce napekli koláčky. Je to něco nového, někteří to
třeba kdysi dávno zažili. Někteří si i s chutí zatancují.
Je jasné, že každé takové rozptýlení je dobré. K některým lidem
chodíte určitě několikrát denně. Máte při vší té práci čas si 
s nimi popovídat? Jsou sdílní?
Někteří ano. Vzpomínají, vyprávějí, co dělali v mládí. Chodím každý čtvr-
tek do klubu seniorů, jezdím s nimi do Podhájské, jsem i členem Sdružení
zdravotně postižených civilizačními chorobami. V rámci SPOZ chodím
přát u nás v Oldřichově nejstarším obyvatelům k životním výročím.

V domově jsou paní, se kterými jsem pracovala ve Vulkanu. Ty vzpo-
mínají tím více, protože máme něco společného. Jaké to bylo, když jsme
tam pracovali, že si mě pamatují, když jsem byla mladá. Někteří, když
sem přijdou, tak říkají, že nevěděli, že tady pracuji, že by přišli dříve...
Jsou rádi, že se známe, že tu mají někoho známého.
Ráda cestujete. Které místo je pro vás srdeční záležitostí?
Izrael, Jeruzalém, Zeď nářků, Mrtvé moře, to byl velký zážitek, který bych
přála každému, aby si ho mohl vychutnat.
A u nás v Hrádku?
Kristýna, to je moje. V létě jedu z práce na Kristýnu, tam jsem třeba do
večera do sedmi hodin, když je hezky, zaplavu si a pak teprve jedu domů.
Neumím si představit den bez kola. I když je dvacet pod nulou, i když je
vedro, do práce a z práce jedině na kole. Z Oldřichova tedy došlapu jen
ke křížku, pak jdu po svých, ale s kolem.
Naznačila jste, že si dokážete volno užít.
Ano. Do práce vlastně chodím kvůli kolegyni, která šla na operaci s kole-
nem a rok marodila. Tak jsem slíbila, že tady po tu dobu zůstanu. Pak při-
šla další operace, tak ještě pracuji a čekám, až se vrátí. Pak chci ale skončit
a užít si také důchodu, ne že bych musela pracovat do roztrhání těla. Na-
víc máme skvělou paní ředitelku, výbornou partu, drží mě tu i kolektiv. 
Kdybychom si nerozuměli, tak bych tady nevydržela a už byla důchodkyní.

Tři desetiletí věnované pomoci druhým
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Společenský večer města se letos konal už po sedmnácté. Je tradičním
posledním ohlédnutí za rokem předchozím. Starosta města Josef Ho-
rinka spolu s místostarostou Pavlem Farským v úvodu večera s využitím
několika desítek fotografií připomněli, co se ve městě v roce 2018 posta-
vilo, opravilo, ale také jakými akcemi město a jeho okrajové části žily. 
V samotném závěru pak došlo i na projekty, které jsou plánovány k reali -
zaci pro nejbližší měsíce a roky.

Druhá část večera patřila oceněným. Cenu starosty města a Sportovec
roku 2018 převzalo rovnou patnáct obyvatel města. Stejně jako byl re-
kordní počet oceněných, byl výjimečný i jejich věkový průměr. Většina z
nich totiž byla ještě školou povinných. I přes svůj nízký věk ale dokáží
dobře reprezentovat město, ať už na vědomostních či sportovních sou-
těžích nebo v oblasti kultury.

Cena starosty města
Patrik Pöschl
Patrik Pöschl je žákem 6. třídy Základní školy Lidická. Velice úspěšně 
reprezentuje školu v matematických a logických olympiádách a tím 
mj. zviditelňuje město Hrádek nad Nisou. Každým rokem je nejlepším
žákem ve školním kole logické olympiády. V roce 2016 se umístil na 
3. místě a v roce 2017 na 5. místě v krajském kole olympiády. V roce 2018
obsadil v kategorii 6.–9. třída 2. místo krajské olympiády a postoupil do
celostátního kola.

Luisa Jírová
Luisa Jírová přijala Cenu starosty města za aktivity v oblasti kultury.
Přesto že je jí teprve 9 let, má za sebou účast v televizní soutěži Česko-
-Slovensko má talent, kde díky svému pěveckému umění postoupila do
semifinále. Svojí zájmovou činností tak zviditelňuje město Hrádek nad
Nisou.

Ceny Sportovec roku 2018
Zuzana Sladká
Zuzana Sladká se věnuje dálkovému běhu. V roce 2018 se zúčastnila 
7 závodů, z toho pětkrát stála na stupních vítězů. 2. místo vybojovala 
na Česká pojišťovna RunTour Liberec, 3. místo na Běhej lesy Jizerská 50
RUN. 3. místo obsadila i na domácím Hrádeckém Triatlonu. 

Vítězství si připsala na Běžím s AVL Praha. V konkurenci 2 000 závod-
níků obsadila 4. místo na Liberec Nature Run, 48. místo mezi třemi a půl
tisíci závodníky na půlmaratonu RunCzech v Ústí nad Labem.

Společenský večer města
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Sandra Doležalová
Sandra Doležalová se věnuje šipkařskému sportu. Je jí 12, šipkám se 
věnuje 3 roky v mužstvu Pitbull Bažiny a v ženském družstvu Pitbullky
Hrádek. Jako členka smíšeného družstva juniorů se stala Mistryní Evropy
v italském Caorle. Je vicemistryní České republiky pro rok 2018, v repu-
blikovém žebříčku je na 4. místě, i když se zúčastnila jen čtvrtiny turnajů.
Neztratí se ani v kategorii žen, mimo jiné vyhrála turnaj Masters pořá-
daný šipkovým svazem.

Martin Pospíšil
Martin Pospíšil reprezentuje město Hrádek nad Nisou v oblasti motoris-
tického sportu, jeho disciplínou je enduro. Startuje za oddíl Enduro Hrá-
dek nad Nisou. Ve své druhé závodní sezoně se zúčastnil všech deseti
vypsaných závodů KTM Enduro cross country v roce 2018. V každém 
z těchto závodů bodoval a v konečném pořadí mu vyrovnané výsledky
přinesly 1. místo ve třídě veteráni bez licence. Díky jeho výsledkům a pří-
kladné práci závodníků z Enduro Hrádek nad Nisou se začínají objevo-
vat sportovní výsledky, které navazují na historicky velmi úspěšnou dobu
endurového závodění v našem městě.

Mažoretky (DDM Drak) – Viktorie Janďurová, Kristýna Šmahe-
lová, Kateřina Šmahelová, Karolína Boudová, Natálie Zrnovská,
Eliška Resselová a trenérka Veronika Bartůňková
Skupina šesti mažoretek a jejich trenérka získaly cenu Sportovec roku 
za reprezentaci města v mažoretkovém sportu. Členky této skupiny se
umístily na stupních vítězů v mnoha soutěžích, jako např. Liberecký po-
hár, Českolipská hůlkománie, Mistrovství ČR České mažoretkové a twir-
lingové federace v Čáslavi, Národní twirlingový pohár ve Dvoře Králové,
Kolínský pohár, Mistrovství ČR v Jaroměři.

Kick box Hrádek nad Nisou – Tina Hovorková, Petr Jiřena, Jakub
Salacki
Tina Hovorková, Petr Jiřena a Jakub Salacki tráví část svého volného času

v posilovně a v ringu. Jejich disciplínou je kickbox. Každý z nich se do-
kázal probojovat na stupně vítězů v lize České unie bojových umění.
Tina Hovorková vybojovala 2. místo, Petr Jiřena 1. místo a Jakub Salacki
2. místo.

Mažoretky (DDM Drak)
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Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci lednu 2019
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Věra Vacková, Pavel Hoško,
Jarmila Říhová

80 let Marie Kozlová, Heinz Hauser
81 let Jaroslava Janečková
82 let Jiřina Bláhová, Marie Bílková
83 let Marie Hochmanová
84 let Zdeňka Chovancová, Stanislav Hejduk
88 let Jiřinka Dočekalová
89 let Jaroslava Kolářová
94 let Zdeňka Koldovská

Monika Korbelářová, matrikářka



První pomoc s medvědem
Edou

V lednu nás v donínské školce navštívila zdravotní sestřička Lenka se
svým kamarádem medvědem Edou. Medvěd byl samozřejmě plyšový,
ale pořádně velký, a dokonce mu i blikalo srdíčko v rytmu tlukotu srdce
lidského. Jejich návštěva byla zaměřena na kurz první pomoci hravou
formou a tak, aby to děti neděsilo, bavilo je to a něco jim to dalo. 

Děti si mohly na Edovi vyzkoušet, jak správně zavázat ránu nebo zra-
nění obinadlem, a dokonce si zahrát na záchranáře a provést masáž
srdce při jeho náhlé zástavě. A právě taková srdeční příhoda se Edovi
zrovna v naší školce stala. Co teď?

My jsme nezpanikařili, zachovali jsme chladnou hlavu, vytočili číslo
záchranné služby 155, protože si ho už pamatujeme. Byla to pro nás
hračka. Potom jsme za pomoci sestřičky Lenky řekli, co se stalo. No a pak
začal boj o plyšový život našeho kamaráda Edy. Lenka nám ukázala, jak
správně provést masáž srdíčka a musíme říct, není to nic jednoduchého.
Všichni jsme si to postupně zkusili a ten, kdo správně masáž prováděl,
slyšel, jak srdíčko Edy píská. No nebojte se, my jsme děti šikovné a Edu
jsme zachránily, aby mohl zase do jiné školky učit děti, jak poskytnout
první pomoc. My už to víme a umíme a všude o tom budeme vyprávět.

Moc děkujeme sestřičce Lence za úžasnou atmosféru a hlavně za
úžasnou interaktivní výuku, ze které si děti odnesly spoustu rad a zkuše-
ností. Budeme se těšit na další setkání.

Školství ze všech stran

Výsledky Tříkrálové sbírky
Oblastní charita Liberec velice děkuje všem dárcům Tříkrálové sbírky
2019. I koledníkům a dobrovolníkům Tříkrálové sbírky patří náš veliký
dík a obdiv. Bez jejich ochoty a nadšení by se tato akce nikdy nemohla
uskutečnit. Jsme rádi, že i v letošním roce budeme moci pomáhat těm,
kteří naši pomoc potřebují.

V Hrádku nad Nisou bylo letos vykoledováno 32 868 Kč. Výtěžek 
Tříkrálové sbírky z Hrádku nad Nisou bude určen na speciální a kom-
penzační pomůcky pro znevýhodněné žáky a na pomoc vážně a dlou-
hodobě nemocným občanům z města a okolí.

Celkem bylo v letošním roce pod záštitou OCH Liberec vykoledováno
345 261 Kč. Podrobné informace o koledování, výsledcích a konkrétním
využití výtěžku (z daru, který jste vhodili koledníkům do kasičky, 
pomůže 65 % přímo ve vaší obci nebo regionu, 15 % využije na své 
projekty vaše diecézní Charita, 10 % pomůže potřebným v zahraničí, 
5 % jde na celostátní projekty, 5 % je režie sbírky) naleznete na
www.charitaliberec.cz nebo www.trikralovasbirka.cz.  

Děkujeme vám za pomoc lidem v nouzi!
Mgr. František Sehoř

ředitel Oblastní charity Liberec

O problémech celostátního i regionálního školství diskutovali uplynulou
sobotu pedagogové spolu s politiky při tradičním, již 19. novoročním se-
tkání na Kristýně u Hrádku nad Nisou. 

Cílem každého tohoto novoročního setkání je poukázat na aktuální
problémy kraje z pohledu vzdělávání a výchovy a hledat řešení. Tento-
krát se sešlo osmnáct účastníků a mezi nimi nechyběla Regina Gellrich 
z Žitavy, která má na starosti přeshraniční česko-německo-polskou spo-
lupráci v oblasti vzdělávání v Trojzemí Nisa. Setkání opět připravil od-
borník na vzdělávání Jiří Týř a jeho zahájení se ujal hrádecký starosta 
Josef Horinka. 

Letošním nosným tématem bylo vzdělávání odpovídající potřebám
Libereckého kraje. Ten má výrazně průmyslový charakter a právě prů-
mysl potřebuje nejvíc dobře připravených odborníků. A to počínaje 
řemeslnými profesemi přes absolventy středních průmyslových škol až
po vysokoškoláky. Jak už bylo na předchozích novoročních setkáních
konstatováno, technickou připravenost mládeže, a vůbec její vztah 
k technickým a řemeslným oborům, velmi poškodilo například neuvá-
žené rušení školních dílen umožněné v rámci tzv. kurikulární reformy,
která zrušila školní osnovy. Z vystoupení náměstka hejtmana pro školství
Petra Tulpy vyplynulo, že už se možná blýská na lepší časy, neboť po 
několikaletém snažení se daří budovat Centra odborného vzdělávání. 
Ta vzniknou v osmi středních školách, jež zajištují vzdělávání ve vybra-
ných odvětvích. Pro strojírenství a elektrotechniku to bude například 
liberecká strojní a elektrotechnická průmyslovka. První takovéto centrum
bude otevřené již tento měsíc při Střední škole hospodářské a lesnické ve

Frýdlantě se zaměřením na zemědělství. Postupně se pak budou oteví-
rat další centra.  

Novinku uvítal další účastník setkání, bývalý vysokoškolský pedagog
a liberecký podnikatel Vojtěch Pražma. Jak však dodal, Liberecký kraj 
a konkrétně i jeho firma cítí velký nedostatek také odborně dobře při-
pravených a jazykově vybavených absolventů středních a vysokých škol
s technickým zaměřením. Po velkém boomu humanitních oborů před
třiceti roky se situace jen pomalu mění k lepšímu. To samozřejmě brzdí
možnost rychlejšího růstu efektivity průmyslové výroby. 

I u dalších témat ke vzdělávání se účastníci z řad pedagogů a politiků
v tříhodinové perné diskusi shodli například v kritice neuvážené inkluze
nebo bezplatného poskytování obědů. Tato témata řeší politici a média
mnohdy víc než skutečné problémy ve vzdělávací soustavě – například
nedostačující školský rozpočet. Na závěr prohlásil náměstek hejtmana
Petr Tulpa, že takováto setkání jsou důležitá, neboť při otevřených názo-
rových střetech si každý pedagog a politik uvědomí, jak důležité je brát
v potaz i hlasy kritiků a hledat tak společenskou shodu pro řešení prob-
lémů našeho školství na krajské i celostátní úrovni. Tak se lze vyhnout
chybám, ke kterým došlo v oblasti vzdělávání v minulosti a které se musí
napravovat.

Josef Růžička

8 ze společnosti



Únorový tip na výlet až tak velkým výletem není. I když… můžeme ho
pojmout jako výlet do světa umění. Podíváme se do Galerie Lázně v Li-
berci. Možná si teď říkáte, že umění, to není nic pro vás. Věřte ale, že
návštěva objektu bývalých městských lázní stojí za to. I ten, kdo umění
neholduje, musí smeknout před velmi zdařilou proměnou zchátralé 
budovy na místo, kde na vás dýchne atmosféra minulých dob stejně,
jako vás uchvátí zcela moderní pojetí prostoru. 

Galerie Lázně Liberec
Původně Městské lázně (Lázně Františka Josefa I.) jsou jednou z nejvý-
znamnějších památek města Liberce. Jedná se o novorenesanční 
budovu, postavenou v letech 1901–1902 podle projektu vídeňského 
architekta Petera Paula Branga. Svému účelu přestaly lázně sloužit v roce
1984. Zhruba o 10 let později byly poprvé prodány do soukromých ru-
kou. Objekt ještě několikrát změnil majitele a budova bez potřebné
údržby chátrala. 

V roce 2005 lázně koupilo město Liberec ve veřejné dražbě a postupně
provedlo několik dílčích oprav pro jejich záchranu. Dlouhá léta se disku-
tovalo nad novým účelem budovy. Záchrana přišla v letech 2011 a 2013,
kdy se za pomocí Evropských fondů podařilo Lázně opravit pro účely Ob-
lastní galerie. Ta se veřejnosti otevřela s koncem února roku 2014.

Během rekonstrukce byly odstraněny některé příčky a bazénová vana,
naopak historické detaily byly uchovány a restaurovány. Vznikl tak oje-
dinělý prostor, kterému umění velmi sluší. Projekt rekonstrukce získal
hlavní cenu soutěže Grand Prix Obce architektů za rok 2013 a hlavní
cenu v soutěži Stavba roku Libereckého kraje 2013.

A proč vyrazit na výlet právě sem? Současné vedení galerie chce umě -
ní představit nejširší veřejnosti. Nečekejte zkostnatělé, nudné expozice. 

Procházka Lázněmi vás bude bavit. Základ sbírky tvoří původně sou-
kromá obrazová sbírka Heinricha Liebiega (francouzská krajinomalba,
německé a rakouské malířství 19. stol.). Další expozice zachycují české
umění od 16. stol. po současnost, nizozemské malířství 16.–18. století a
interaktivní expozici. Koná se zde také řada krátkodobých výstav, které
prezentují současné mladé umělce a jejich tvorbu. V galerii 
se pořádají i koncerty, výtvarné kurzy a komentované prohlídky. Za sebe
můžu návštěvu tohoto místa jen doporučit. Protože v žádné jiné galerii
na světě nenajdete na stěnách nápisy „plavky ždímejte do výlevek“ a při
prohlížení uměleckých děl se neprojdete po „hladině“ plaveckého ba-
zénu. To můžete jen v Oblastní galerii Lázně v Liberci. Každý čtvrtek tu
navíc mají otevřeno až do sedmi večer a vstup zdarma.

Věra Baumgartnerová
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Pozvánka k sousedům
Únor je měsíc masopustu. Tradiční veselí plné masek, zabijačkových
dobrot a radosti si užijeme také u nás v Hrádku, a to už v sobotu 
23. února. Ale i kolem nás se toho bude dít spousta. Vrcholí plesová 
sezóna a divadla a kulturní stánky lákají na koncerty a zajímavá předsta-
vení. Pojďme si je tedy užít! Věra Baumgartnerová

16.–17. únor – Závody psích spřežení – Zásada
Nádherná zvířata, dobrodružství, adrenalin, zábava a skvělá podívaná.
To vše v nádherných kulisách zimní krajiny na úpatí Jizerských hor. 

15.–16. únor – Pašeráckej vejkend – Rokytnice nad Jizerou
Tradiční akce plná masopustního veselí a zábavy. Těšit se můžete i na
pašerácký jarmark či vepřové hody s řadou pochoutek. Nebude chybět
ani kulturní program pro dospělé i pro děti. Vrcholem je sjezd pašeráků
v dobovém oblečení na historických lyžích s loučemi ze Studenova dolů. 

16. únor – Štěpán Markovič Trio – klub Warehouse Liberec
Štěpán Markovič patří mezi nejvýznamnější české jazzmany. Na saxofon
doprovázel neuvěřitelnou řadu tuzemských a světových hvězd; nelze
nezmínit Ray Charlese, Lizu Minelli či prezidenta Billa Clintona.

16. únor – Lyžníci ve Smržovce
Tradiční sportovní akce plná recese na Kedru ve Smržovce. Účastníci 
v dobovém oblečení se utkají jako vždy ve třech disciplínách – v para -
slalomu, sjezdu na dojezd a hup-skok-letu.

20. únor – Lenka Dusilová – KC 101010 Vratislavice
Šestinásobná držitelka výročních udebních cen Anděl se představí 
v rámci svého turné s názvem Sólo

22. únor – Vladimír Mišík a ETC… – Lidové sady Liberec
Jedna z nejvýraznějších osobností české populární hudby s kapelou ETC
koncertuje přes 45 let – legenda, symbol svobody a poctivosti. 

23. únor – Masopust na Dlaskově statku – Dolánky u Turnova
Spolu s turnovskými muzejníky, folklórním souborem Horačky, hudeb-
níky z kapely Mackie Messer Šraml Band a dalšími hosty můžete prožít
tradiční lidový svátek, kterým se uzavírá masopustní období.

27. únor – Ondřej Havelka a jeho Melody Makers – Divadlo 
Jablonec
Nejen swingový zpěvák v novém programu Rhapsodie v modrém pokoji
aneb Jaroslav Ježek a George Gershwin – dva muži mezi nebem a zemí. 

28. únor – Natěrač – kino Chrastava
Známá bláznivá komedie v podání Barbory Mottlové, Evy Decastelo 
a Leoše Nohy. 

1. březen – Poletíme? – klub Warehouse Liberec
Banjo punk a turbošansón. Po třetí písničce zjistíte, že je milujete celý ži-
vot.

9. březen – Wohnout – Eurocentrum Jablonec

Tip na výlet



Zdravotničtí záchranáři Libereckého kraje měli v loňském roce napilno.
Počet lidí, kteří potřebovali pomoc zdravotníků, oproti předchozím le-
tům opět narostl. Celkem záchranáři za rok 2018 evidují 61 419 výjezdů.
A rušno bylo i v operačním středisku – dispečeři vyřídili přes 250 000 
hovorů.

Oproti roku 2017 se počet výjezdů zvýšil téměř o čtyři tisíce, počet 
telefonátů vzrostl ještě více. A protože přibylo zejména nočních, zdra-
votnický dispečink byl nucen posílit noční směnu. „Bohužel čím dál 
častěji suplujeme nefunkční systém zdravotní péče, kdy lidé obcházejí
svého praktického lékaře nebo se k němu nemohou dostat. K některým
samozřejmě vyjíždíme, některým se snažíme pomoct alespoň po tele-
fonu – uklidnit je, poradit, co dělat,“ vysvětluje ře-
ditel ZZS LK Luděk Kramář. V této souvislosti upo-
zorňuje i na to, že zhruba 70 procent z celkového
počtu výjezdů je v takzvané naléhavosti tři, což zna-
mená, že nespěchají, neboť pacient není v přímém
ohrožení života. Záchranná služba ale podle platné
legislativy vyjet musí. „Když odhlédneme od faktu,
že záchranáři mohou v kritické době chybět jinde,
je dobré zmínit, že v průměru nás každý výjezd stojí
necelé 4 000 korun. Pokud je používáme na výjez dy,
které z medicínského hlediska nejsou nezbytné, sa-
mozřejmě nám chybějí jinde,“ říká. A zbytné vý-
jezdy samozřejmě demotivují i samotné záchranáře.

Přibylo ale i výjezdů, které opravdu zachraňují
lidské životy. Jen k dopravním nehodám záchranáři
vyjížděli 2 503krát, k úrazům 11 729krát. A výrazně
se zvýšil i počet výjezdů k cévním mozkovým přího-
dám a k akutním infarktům myokardu. U cévních
mozkových příhod se oproti předchozímu roku 
zvýšil o více než 200 (v roce 2017 jich záchranáři 

řešili 1 215, v roce 2018 již 1 439), u infarktů byl nárůst ještě větší – z pře-
dloňských 915 se jejich počet v roce 2018 vyšplhal na 1 281. Vrtulník se
záchranáři loni k pacientům vzlétl 555krát.

Relativně stabilní je počet výjezdů k dětem, respektive k pacientům
mladším než 18 let. Loni jich zdravotničtí záchranáři ošetřili 5 224, o rok
dříve jich bylo 5 197. Celkový skok ve statistice je tedy zejména u lidí 
starších – loni k jejich ošetření záchranáři vyjeli 56 195krát (v roce 2017
ZZS LK v této kategorii zaznamenala „pouhých“ 53 553 výjezdů).

Lékaři a záchranáři k pacientům v Libereckém kraji nepřetržitě vyjíž-
dějí ze čtrnácti základen, každý den je ve službě celkem 32 výjezdových
skupin.

ZZS LK: Za rok 2018 přes 61 tisíc výjezdů, 
přes 250 tisíc telefonátů
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